

# INHALT

## **2006 Epidemiological Survey of Substance Abuse Among Adults in Germany**

Guest Editor: Ludwig Kraus

### **Editorial**

*Die Gesundheitsberichterstattung zu Alkohol, Tabak und anderen Drogen in Deutschland wird erwachsen*

Kim Bloomfield

4 Health statistics on alcohol, tobacco and other drugs come of age in Germany

### **Research Reports**

*Study design and methodology of the 2006 Epidemiological Survey on Substance Abuse*

Ludwig Kraus  
Sebastian E. Baumeister

6 Studiendesign und Methodik des Epidemiologischen Suchtsurveys 2006

*Cannabis and other illegal drugs: prevalence, consumption patterns and trends. Results of the 2006 Epidemiological Survey of Substance Abuse*

Ludwig Kraus  
Tim Pfeiffer-Gerschel  
Alexander Pabst

16 Cannabis und andere illegale Drogen: Prävalenz, Konsummuster und Trends. Ergebnisse des Epidemiologischen Suchtsurveys 2006

*Tobacco use, nicotine dependence and trends. Results of the 2006 Epidemiological Survey of Substance Abuse*

Sebastian E. Baumeister  
Ludwig Kraus  
Tina Stonner  
Karin Metz

26 Tabakkonsum, Nikotinabhängigkeit und Trends. Ergebnisse des Epidemiologischen Suchtsurveys 2006

*Alcohol consumption, alcohol-use disorders and trends. Results of the 2006 Epidemiological Survey of Substance Abuse*

Alexander Pabst  
Ludwig Kraus

36 Alkoholkonsum, alkoholbezogene Störungen und Trends. Ergebnisse des Epidemiologischen Suchtsurveys 2006

*Use and misuse of prescription drugs. Results of the 2006 Epidemiological Survey of Substance Abuse.*

Susanne Rösner  
Susanne Steiner  
Ludwig Kraus

47 Gebrauch und Missbrauch von Medikamenten. Ergebnisse des Epidemiologischen Suchtsurveys 2006

*Severity of Dependence Skala: Ermittlung eines Cut-Off-Wertes für Cannabisabhängigkeit in der deutschen Erwachsenenbevölkerung*

Susanne Steiner  
Sebastian E. Baumeister  
Ludwig Kraus

57 Severity of Dependence Scale: Establishing a cut-off point for cannabis dependence in the German adult population

### **Instructions for Authors**

### **64 Hinweise für Autoren**

#### **Editorial Note**

Under the rules of the »Ethical Practice Guidelines in Addiction Publishing« ([www.isaje.net](http://www.isaje.net)) the Editorial office announces that:

- Costs for the supplement were paid one half each by subscription fees and by an allowance of the IFT Institut für Therapieforschung from the public purse by the Federal Ministry of Health (4.4.2.2 of the Guidelines).
- Scientific manuscripts of the supplement were peer reviewed as usual (4.2.2.7 of the Guidelines).
- Because of possible conflicts of interest the Editor-in-chief was not involved in the review process (4.4.2.4 of the Guidelines).

#### **Redaktionshinweis**

Nach den Regeln der »Ethical Practice Guidelines in Addiction Publishing« ([www.isaje.net](http://www.isaje.net)) gibt die Redaktion folgende Informationen:

- Die Kosten dieses Sonderheftes wurden je zur Hälfte aus Abonnementgebühren und einem Zuschuss des IFT Institut für Therapieforschung aus Mitteln des Bundesministeriums für Gesundheit getragen (4.4.2.2 der Guidelines)
- Die Originalarbeiten des Sonderheftes wurden in der üblichen Form begutachtet (Peer-Review-Verfahren) (4.2.2.7 der Guidelines).
- Wegen möglicher Interessenkonflikte war der Chefredakteur am Begutachtungsprozess nicht beteiligt (4.4.2.4 der Guidelines).